
 166

 
EARLY EOCENE STAGE OF THE MAGMATISM IN THE SREDINNIY RANGE OF 

KAMCHATKA 

A.V. Soloviev, M.V. Luchitskaya 
Geological Institute of RAS, Moscow, Russia 

 
The Early Eocene (nearby 52±2 million years ago) migmatites and granites are widespread in the 

south of the Sredinniy Range of Kamchatka [1, 4, 5]. The equigranular highalumina two-mica 
granite with garnet and migmatites, as well as tonilites and trondhjemites with mantle features are 
present within Sredinny Range [4]. The composition of the Early Eocene granitoids allows us to 
compare them with S-type Cordilleran granite. In addition to the Early Eocene migmatites and 
granitoids, coeval (55-49 Ma) norite-kortlandite intrusions bearing sulphide copper-nickel 
mineralization are also known in the south of the Sredinniy Range of Kamchatka [2, 3, 6, 7]. This 
allows to distinguish the Early Eocene phase of magmatic activity in Kamchatka. 

The collision of the Achaivayam-Valaginskiy ensimatic island arc with Kamchatka margin of 
Eurasia, which began 55-53 million years ago [1, 5], preceded the Early Eocene magmatism. During 
the process of collision arc complexes were overthrusted upon the deposits of the continental 
margin, causing their rapid subsidence, warming of the crust, migmatization and melting of granites, 
tonalites and trondhjemites about 52±2 million years ago, at temperatures from 645 to 815 º C. For 
such a rapid warming (up to 3-5 million years) an additional source of heat was needed, which, 
apparently, was the mantle that impacted on the base of the crust as a result of slab detachment. 

Thus, the characteristics of the granitoids and data on the norite-kortlandite intrusions bearing 
copper-nickel mineralization, allow to suggest the involvement of mantle material in the process of 
the Early Eocene syncollision magmogenesis in Kamchatka. 
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На юге Срединного хребта Камчатки в раннем эоцене (около 52±2 млн. лет назад) широко 

проявлены процессы мигматизации и гранитообразования [1, 5, 8]. В пределах Малкинского 
поднятия присутствуют как равномернозернистые высокоглиноземистые двуслюдяные 
гранатсодержащие граниты и мигматиты, так и несущие мантийную метку тоналиты, 
трондьемиты [1]. Особенности состава раннеэоценовых гранитоидов позволяют сравнивать 
их с Кордильерским S-типом гранитов. Кроме раннеэоценовых мигматитов и гранитоидов на 
юге Срединного хребта Камчатки известны одновозрастные (55-49 млн. лет) интрузии норит-
кортландитовой формации, несущие сульфидную медно-никелевую минерализацию [2, 3, 4, 
6, 7]. Это позволяет выделить раннеэоценовый этап магматической активности на Камчатке.  

Коллизия Ачайваям-Валагинской энсиматической островной дуги с Камчатской окраиной 
Евразии, начавшаяся 55–53 млн. лет назад [1, 8], предшествовала раннеэоценовому 
магматизму. В процессе коллизии комплексы дуги были надвинуты на отложения 
континентальной окраины, что вызвало их быстрое погружение, прогрев коры, 
мигматизацию и выплавление гранитов, тоналитов и трондьемитов 52±2 млн. лет назад при 
температурах от 645 до 815ºС. Для настолько быстрого прогрева (максимум 3–5 млн. лет) 
необходим дополнительный источник тепла, которым, по-видимому, являлась мантия, 
воздействовавшая на основание коры в результате отрыва слэба.  

Таким образом, особенности состава гранитоидов и данные о интрузиях норит-
кортландитовой формации, несущих медно-никелевое оруденение, позволяют предполагать 
вовлечение мантийного вещества в процесс раннеэоценового коллизионного магмогенеза на 
Камчатке. 
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